
6

گروه اقتصادی -معــاون وزیر 
کار گفت: یارانه قطعا قطع نمی شود و 
به قوت خودش باقی است، اما افزایش 
پیدا نمی کند. در واقع اعتباری که جدید 
اســت به صورت مشروط روی یارانه 
ما سوار می شــود.علیرضا عسگریان 
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در مصاحبه ای به بیان جزئیات اجرای 

طرح کالا برگ الکترونیک پرداخت.
آخرین آمار از پیوســتن چه 
تعــداد به طرح جدیــد کالا برگ 
خبر می دهد؟ آن ها در داشــبورد 
مدیریتی فکــر می کنم به راحتی 

قابل مشاهده است.
الان آماری که هست شاید به خاطر 
تعطیلات بوده، آمار به صورت وسیعی 
نیست و امیدوار هستیم در روزهای بعد 
مردم عزیز مخصوصاً این یک دهک که 
هشت و نیم میلیون نفر می شوند یعنی 
مددجویان کمیته امداد حضرت امام و 

بهزیستی متصل شوند.
چیزی که اینجا وجود دارد، 
دولت ورای آنچه که در پیام های 
کوتاه هم داریم که میگویند دولت 
می خواهــد یارانه نقدی را تبدیل 
به یارانه غیر نقدی کند و یارانه 
را قطع کند من پیشــتر اشــاره 
کردم که شــاید این کار باید پنج 
ســال پیش صــورت می گرفت 

یعنــی آن زمان که کتــاب هنر 
تحریم ها منتشــر شد و در ایران 
هم هشــدار راجع به آن داده شد، 
متوجه می شدیم که باید مدیریت 
برجســته ای داشته باشیم برای 
تأمین ســبد مایحتــاج کالاهای 
مورد نیاز دهک های آسیب پذیر، 
حالا با تأخیر اتفاق افتاده اســت. 
سیاست واقعاً این است که یارانه 
را قطــع کنیم یــا داریم مدیریت 
بهتری انجام می دهیم که تضمین 
کنیم با ارز ترجیحی کالا و خدمات 
به دســت دهک های آسیب پذیر 

حتماً برسد؟
یارانــه قطعاً قطع نمی شــود و به 
قوت خودش باقی اســت، اما افزایش 
پیدا نمی کند. در واقع اعتباری که جدید 
است به صورت مشروط روی یارانه ما 
ســوار می شود، یعنی دهک های یک تا 
سه که الان ۴۰۰ هزار تومان به ازای هر 
نفر یارانه دارند یارانه شأن برقرار است و 
از این به بعد هم برقرار است دهک های 
۴ تا ۹ هم که ۶ می شوند یارانه آن برقرار 
است، ۳۰۰ هزار تومان است که حذف 
نمی شود، اما اعتباراتی کنار یارانه قرار 
می گیرد که جهــت دهد همانطور که 
فرمودید در خصوص ســبد غذایی و 
سلامت خانواده ها، سلامت خانواده ها 
به این مفهوم است که ما بتوانیم چیزی 

نزدیک بــه ۲۵۰۰ کالری را به صورت 
روزانــه به هر فرد برســانیم که ۱۱ قلم 
کالای اساســی برای ایــن موضوع در 
نظر گرفته شــده و آن اعتبار به صورت 
مشــروط در کنار یارانه ها قرار می گیرد 
یعنی اولویت ایجاد شود در خانواده ها 
برای استفاده از سبد غذایی، خانواده ها 
در مرحلــه اول مددجویان کمیته امداد 
و بهزیســتی هســتند و در مراحل بعد 
قطعاً این ســبد و اعتبار جدید تسری 
پیدا می کند، دهک های سه را می گیرد 
و انشــاالله به ســمت دهک های بالاتر 

حرکت می کند.
یکی از سوالاتی که همیشه 
ما داشــتیم ایــن که آیــا واقعاً 
وضعیت به این گونه اســت که 
بایــد وزارت رفاه این همه تعداد 
بی شــماری از جمعیت ایران را 
یارانه دهد؟ همیشه علامت سوال 
قرار می گرفــت که خیر، مدیریت 
منابع محل اشــکال است و الان 
داریــم به ســمت اصلاحات این 
منابــع می رویم، مردم می گویند 
حالا که شــما دارید دست به این 
کار می زنیــد، چرا دایره کالاها را 
وســیع تر نمی کنید یا اگر قرار 
اســت این کالاها خرید شود چرا 
مســیرهای تولید تا توزیع آن 
کوتاه تر نمی شــود کــه هزینه 

کمتری داشته باشد و در حقیقت 
سیاست حمایتی دولت از اقشار 
ضعیــف و کم درآمــد، توجه به 
سبد معیشتی این گروه ها با دقت 

و تأثیر بیشتری شکل بگیرد؟
الان دارد همیــن اتفــاق می افتد، 
یعنی این که ما در مرحله اول هستیم این 
مرحله اگرچه قبلًا هم مراحلی داشتیم، 
اما این واقعی ترین مرحله است، چون 
اعتبار یک ماه زودتر شارژ می شود ثانیاً 
یک مبلغ حدود ۲۰ درصد روی اعتبار 
اضافه شده و قطعاً به این صورت است 
که از این به بعد ما جوامع و گروه هایی 
که آسیب پذیرتر هستند را مورد پوشش 

قرار دهیم. 
به صــورت طبیعــی دهک های 
پایین، دهک هایی هستند که محرومیت 
بیشــتری دارند و باید توجه بیشتری به 
آن ها شود و این سیاست لایتغیر حرکت 
خواهد کرد و نیازمند این است که مبلغ 
اعتباری در روزها و ماه های آتی افزایش 
یابد یعنی آن ۸۰ هزار تومان افزایش پیدا 
کند و ما امیدوار هستیم این اتفاق بیفتد 
و در مورد دهک های بالاتر قطعاً کمکی 
خواهد شــد و اولویــت اصلی خود 

محرومین هســتند چند نکته را هم به 
صورت سلسله ای بگویم.

حتمــاً پیــش از ایــن کــه 
بگویید، خواهش می کنم شــما 
کارشناسانی به ما معرفی کنید 
که بتوانیم سوالات متعدد مردم 
را پیگیری کنیم، بسیاری از مردم 
می گویند که ایــن دردی از ما دوا 
نمی کنــد کاش پولــش را به ما 
بدهید در حالی که یک استراتژی 
بسیار قوی پشت این است که از 
نظر سلامت، یعنی سلامت افراد 

اهمیت اول است برای دولت.
همانطور که شما فرمودید از همان 
ابتدا قصد یارانه ها بر این بود که ســبد 
غذایی مردم را پوشش دهد و به صورت 
طبیعی سلامت را وارد خانواده ها کند، 
ســلامت غذایی یعنی رساندن کالری 
مناسب، ریز مغذی و پروتئین مناسب 

به خانواده ها. 
وقتی ســال ۱۴۰۱ ارز ترجیحی 
حذف شــد قرار بر این بــود که ما به 
التفاوت ســبد پرداخت شود بالاخره 
تــورم حوزه های مختلــف را تحت 
پوشــش قرار می دهــد می تواند ۱۵۰ 

قلم باشــد. حوزه خرید وسایل و سایر 
مایحتاجی مختلفی کــه در زندگی ما 
اســت.این طرح مهم ترین دقتش فقط 
روی ســبد اســت این که چرا ۱۱ قلم 
باشد، ۱۱ قلم توسط مجموعه های علمی 
مخصوصاً انستیتو تغذیه ایران تائید شده 
یعنی یک مطالعه تطبیقی انجام شده در 
طول ســال های مختلف و به روز شده 
که شما اگر قرار است یک اتفاق خوب 
روی سفره مردم بیفتد باید این ۱۱ قلم به 
صورت متوازن در سفره خانواده ها باشد 
تا سلامت بین نسلی حفظ شود، کالری 
مشــخص است، ریز مغذی و پروتئین 
و ویتامین ها مشخص است و این یک 
حداقل بسیار قدرتمند است و می تواند 
ما را به ســمت جلو حرکت دهد.این 
۱۱ قلــم یک ۱۱ قلم علمی اســت که 
اختیارش با من نیست و مجموعه های 
علمی آن را تصمیم می گیرند و این ۱۱ 
قلم را تهیه و پیشــنهاد می کنیم این که 
شــروطی کنار هم قرار گرفته یکی از 
اســتراتژی های اصلی نظام است. الان 
۸۰ هزار تومان منوط به خرید این سبد 
است اگر فرض کنید بنده مددجو هستم 
یا سه دهک پایین هستم اگر ۴۰۰ هزار 

تومان یارانه بنده است برای این که من 
از این ســبد استفاده کنم منوط به خرید 

۳۲۰ هزار تومان است.
الان مردم پیام های مختلف 
می فرستند که این ۸۰ هزار تومان 
رقمی اســت؟ یا این ۲۰ درصد در 
این گرانی فزاینده، ما خیلی پیام 
داریم که همین را می گویند و شما 
را هم مورد خطاب قرار می دهند که 
بگویید آقای وزیر و معاون وزیر 
خودشان خرید انجام می دهند که 

ببینند گرانی چه می کند؟
ایــن حــرف جدی اســت من 
برمیگردم به عقب، پاســخ دادن به این 
سوال خیلی ضرورت دارد، سال ۱۴۰۱ 
همین سبد بود ۱۱ قلم با یک رقم خاص 
بوده یعنی اگر شــما سبد را خریداری 
می کردید ما برآورد کردیم این ۱۱ قلم 
با حجمی که تعریف شــده را اگر شما 
خریــداری می کردیم ۴۳۹ هزار تومان 
قیمت آن بود یکدفعه تورم شــروع به 
افزایش کرد ما به نقطه فعلی رســیدیم 
در نقطه فعلی قیمت این ســبد ۸۰۰ و 
خرده ای است و مابه التفاوت تورمی آن 
۴۰۶ هزار تومان است یعنی همین الان 

این ســبد را در سال ۱۴۰۱ می خریدید 
اگر الان بخرید ۴۰۶ هزار تومان تفاوت 
قیمتی آن اســت. چیزی که ما پرداخت 
می کنیم قرار است یارانه پرداخت کند، 
یارانه و اعتباری که بالای سر آن است، 
این اســت که ما بــه التفاوت تورمی را 
پرداخت کند یعنــی از این به بعد اگر 
تورم شــروع به حرکت کردند با مبدا 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ فضای تورمی 
پوشــش داده شود آن هم فقط این سبد 
ما وارد اقلام دیگر نمی توانیم شــویم، 
پــس الان وقتی من یارانه می گیرم ۴۰۰ 
هزار تومان، امــکان دارد در طول این 
سال، چون سبدی تعریف نشده بود و 
سیاســت دقیق اعمال نشده بود من آن 
۴۰۰ هزار تومان را رفتم جاهای مختلف 
مصرف کردم و این هم حق است و الان 

هم این آزادی وجود دارد.

معاون وزیرکار:

یارانهنقدیقطعاحذفنمیشوداماافزایشهمپیدانمیکند

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - ایــران به 
عنوان یک کشــور استراتژیک در نقطه 
ثقــل خاورمیانه قرار دارد که توســعه 
ارتباطات دریایی، زمینی، ریلی و هوایی 
با کشــورهای منطقه علاوه بر حسن 
همجواری و تحکیــم روابط می تواند 
درآمــد ۲۰ میلیــارد دلاری ســالیانه 
برای کشــور داشته باشد؛ در این راستا 
کشورهای همســایه مایل به افزایش 
ارتباطات بــا ایران هســتند که اخیرا 

شرکت های هواپیمایی ارمنستان، کویت 
و امــارات پروازهای خــود را به ایران 
افزایش داده اند.توسعه ارتباطات هوایی 
در هفته های اخیر، نشــان از سیاست 
توسعه روابط ایران با همسایگان دارد. 
علاوه بر موارد مذکور، معاون وزیر راه 
و شهرســازی اخیرا گفته است که یک 
ایرلایــن در هفته دو پرواز به دوشــنبه 
داشت. که اخیرا یک ایرلاین دیگر هم 

انجام پرواز در این مسیر را آغاز کرد.

نخستین پرواز هواپیمایی الجزیره 
در مسیر کویت-شیراز از روز ۱۴ خرداد 
در فرودگاه بین المللی شیراز انجام و از 
این پس در روزهای یکشنبه و چهارشنبه 
هر هفتــه ادامه دارد.چندی پیش اعلام 
شــد که شرکت هواپیمایی "فلای وان 
آرمنیا" قرار اســت هفته ای چهار پرواز 
از ایروان به تهران داشته باشد. هم چنین 

نخســتین پرواز هواپیمایی الجزیره در 
مســیر کویت  ـشیراز از روز ۱۴ خرداد 
در فــرودگاه بین المللی شــیراز انجام 
و از ایــن پس در روزهای یکشــنبه و 
چهارشنبه هر هفته ادامه دارد.ارتباطات 
ریلــی، زمینی، هوایی و دریایی ایران با 
کشــورهای همسایه در حال گسترش 
است. توافق ساخت راه آهن شلمچه ـ 

بصره، احداث راه آهن رشت ـ آستارا با 
همکاری روسیه، افتتاح راه آهن خواف 
ـ هرات در افغانســتان، برقراری پرواز 
شــرکت هواپیمایی الجزیره در مسیر 
کویــت ـ شــیراز و ارتباطات دریایی، 
ریلی و هوایی با سوریه، تنها بخشی از 
اقدامات صورت گرفته در جهت توسعه 
ارتباطات و تحکیم روابط با کشورهای 

منطقه است. نقش بی بدیل استراتژیک 
ایران در منطقه ی خاورمیانه به عنوان یک 
ظرفیت برای افزایش مبادلات تجاری و 
اقتصادی کشور مطرح است که دولت 
ســیزدهم قصد دارد از این  ظرفیت در 
جهت پیشرفت کشــور استفاده کند.

یکــی از ایــن اقدامــات احداث خط 
ریلی راهبردی رشــت ـ آستارا است با 

سرمایه گذاری ۱.۶ میلیارد دلاری روسیه 
است که زمان رســیدن کالاها از بنادر 
روســیه به خلیج فارس از طریق ایران 
را از ۴۵ روز به ۱۰ روز کاهش می دهد. 
علاوه بر اهمیت توســعه کریدورهای 
ارتباطی در ایجاد امنیت و وابســتگی 
حمل کالای کشــورها به ایران، درآمد 
پایدار کریدورهای ترانزیتی حداقل ۲۰ 

میلیارد دلار در سال است.
بنــا به گفتــه ابراهیم رئیســی ـ  

رئیس جمهــوری -  تقویــت مســیر 
پاکســتان، ایران و ترکیه، مســیر ریلی 
شــلمچه – بصره و همچنین راه آهن 
چابهــار – زاهــدان و اتصــال دریای 
عمــان و خلیج فارس بــه اروپا و نیز 
تکمیــل کریــدور شــمال - جنوب 
از جملــه بســته های تعریف شــده 
بــرای تقویــت جایــگاه ترانزیتــی 
 ایران اســت کــه با جدیــت پیگیری 

خواهد شد.

گــروه اقتصــادی- در دنیــا 
کشــورهایی که دریــا دارند از نعمات 
آن نیز بهره می برند، برداشــت از منابع 
دریایی می تواند بخش زیادی از نیازهای 
آن سرزمین را رفع و بحث امنیت غذایی 
آن را تأمین کند از این رو دارا بودن یک 
کشور از سواحل و دریا یک مزیت است 
غیر از آنکه از منابع زیســتی برداشت 
می کند، فعالیت های اقتصادی، حمل و 
نقل کالا، مواد سوختی، تولید انرژی های 
تجدید پذیــر، آموزش، تحقیق، تولید 
دانش و محصولات زیســت فناوری 
همه از مزیت هایی است که دریاها برای 
یک کشور در راستای توسعه دریا محور 
به ارمغان می آورنــد. ایران با دارا بودن 
سه حوضه آبی مهم شامل دریای خزر 
در شمال، خلیج فارس و دریای عمان 
در جنوب یکی از کشورهای مطرح در 
زمینه علوم دریایی و توسعه دریا محور 
است که زیســتگاه هزاران گونه آبزی 
اســت و ظرفیت بسیار بالایی از لحاظ 
اقتصادی و توســعه پایــدار دارد. البته 
نباید در این مسیر توسعه در حفاظت از 
آبزیان غافل ماند.در ایران، حدود هزار 
و ۱۷۰ گونــه مهره دار وجود دارد که بر 
اســاس فهرست سرخ IUCN حدود 
۷۸ گونه از آنها در معرض تهدید هستند 
البته درجه این تهدیدات مختلف بوده 
و ممکن اســت برخی از آنها به شدت 
در معرض انقــراض و برخی با درجه 
کمتر باشــند اما آنچه گفته شــده این 
اســت که حدود ۷ درصد از گونه های 
جانــوری مهره دار کشــور در معرض 
تهدید قرار دارند.به گفته کارشناســان 
اما به دریاهــا و موجودات زنده آنها به 
عنوان اکوسیستمی ارزشمند، با وجود 
اهمیت زیادشــان در چرخه طبیعت، 
آن طور که باید توجه نشــده است در 
حالی که زیســتگاه های ارزشــمندی 
برای هزاران گونه دریایی هســتند، در 
آب های جنوبی ایــران حدود هزار و 
۶۰۰ گونه ماهــی، ۱۵ گونه میگو، ۱۰ 
گونه پستانداران دریایی، ۷ گونه دلفین، 
۵ گونه لاک پشــت دریایــی، حدود 
۱۰۰ گونه آب ســنگ مرجانی و بیش 
از ۷۰ گونه پرنده گزارش شــده است، 
لاک پشت های دریایی و برخی ماهیان 
از جمله کوسه ماهی ها جزو گونه های 

در معرض خطر محسوب می شوند.
دریاها و اقیانوس ها با وســعت 
بیش از ۷۱ درصد ســطح کره زمین و 

برخورداری از بالاترین تنوع زیستی، از 
اهمیت بسیار زیادی برخوردارند، تنوع 
زیســتی از نظر علمی به مجموعه ای 
از تنوع ژنــی، تنوع گونــه ای و تنوع 
اکوسیستمی در یک منطقه گفته می شود 
اما به زبان ساده تر تنوع زیستی را می توان 
گوناگونی در شکل حیات یک منطقه 
دانســت، در حقیقت تنوع زیستی یک 
ثروت طبیعی اســت که نیاز بشر را در 
زمینه پوشاک، خوراک، مسکن و حتی 
سلامتی روح و روان تأمین می کند. اما 
گاهی استفاده نادرست و بی رویه سبب 
بروز آســیب هایی جبران ناپذیر برای 
طبیعت می شــود که صید ترال یکی از 

استفاده های نادرست است.
خســارت صید ترال برای 

محیط زیست دریایی
صید ترال از جمله روش های صید 
است که سال ها سبب آسیب به ذخیره 
آبزیان در کشور شد. در واقع صید ترال 
به نوعی از صید آبزیان گفته می شود که 
به وســیله تور ماهیگیری بزرگی انجام 
می شود که به شکل قیف است و از دو 
طرف به تخته هایــی متصل و معمولاً 
به دنبال شــناور در بســتر دریا کشیده 
می شود. این نوع صید که البته از قدمتی 
طولانی برخوردار اســت، برای محیط 
زیست دریایی خسارت های سنگینی 

به همراه دارد.
پرورش ماهی در قفس مورد 

تائید سازمان محیط زیست
البتــه مجتبی ذلجــودی معاون 
محیط زیســت دریایــی و تالاب ها در 
ســازمان محیط زیســت درباره صید 
آبزیــان در آب های ایــران به خبرنگار 
مهر گفت: صید آبزیان در حال حاضر به 
صورت نظام مند صورت می گیرد و با 
همکاری شیلات مجوزهای لازم صادر 
می شــود تا گونه های آبزی در معرض 
خطر کمتر صید شوند. وی افزود: آنچه 
سازمان محیط زیســت دنبال می کند 
پرورش ماهی در قفس اســت که این 
روش بسیار مناسب بوده و توصیه هایی 
در این زمینه با همکاری سازمان شیلات 
داشته ایم.معاون محیط زیست دریایی و 
تالاب ها ادامه داد: بر اساس مجوزهایی 
که ســازمان محیط زیست صادر کرده 
شیلات می تواند سرمایه گذار را انتخاب 
کند و از روش پرورش ماهی در قفس 
استفاده شود همچنین برنامه هایی برای 
سیل آبزیان به روش پرورش مصنوعی 

یا همان پرورش درون قفس اتخاذ شده 
تا منابع آبزی که در معرض خطر هستند 

با مشکل مواجه نشود.
مخالفت دولت با صید ترال / 
  محیط زیست هیچ مجوزی فعلًا 

صادر نمی کند
وی تأکید کــرد: هم دولت و هم 
سازمان محیط زیست به شدت با صید 
ترال مخالف اســت و فعلًا هیچ گونه 
مجوزی بــرای این نــوع صید صادر 
نمی شــود. وی در پاسخ به این پرسش 
که گفته می شــود از طریق مختلف از 
جمله صید ترال توســط چینی ها منابع 
آب و گونه های آبزی در جنوب کشور 
در معرض خطر هســتند، گفت: چنین 

چیزی به هیچ عنوان صحت ندارد.
سازمان شیلات طی سال های 
اخیر مدیریت منابع آبزی را رها 

کرده است
البته علیرغم اینکه گفته می شــود 
صید ترال ممنوع اســت ولی در گوشه 
و کنــار آب هــای ایران بــه صورت 
تخلف انجام می گیرد. تخلفی که امید 
صدیقی؛ مدیرکل دفتر بررسی و مقابله 
با آلودگی های دریایی سازمان حفاظت 
محیط زیســت هم آن را تائید کرده به 
طوری که وی اواخر اردیبهشت امسال 
در جلسه بررسی صید ترال در دانشگاه 
علوم و تحقیقات با بیان اینکه برای مقابله 
با شــبکه های مافیایی محیط زیست، 
افزایــش آگاهی جامعــه به خصوص 
جوامــع محلــی، توده های مــردم و 
متخصصان ضروری است، اظهار کرد: 
متأسفانه سازمان شیلات طی سال های 
اخیــر مدیریت منابع آبزی را رها کرده 
اســت و در به کارگیــری اولویت های 
صیــد، میزان، ممنوعیــت و مدیریت 
ذخایــر آبزی در این مــدت مدیریت 
مناسبی نداشــته است. وی تأکید کرد: 
جامعه محلی وقتی تخلفات را می بیند 
و هیچ برخوردی نمی بیند خودش هم 

رو به تخلف می آورد.
مدیرکل دفتر بررســی و مقابله با 
آلودگی های دریایی سازمان حفاظت 
محیط زیســت افزود: متأسفانه ذخایر 
ماهیان تجاری ما به شدت کاهش یافته 
اســت و در شرایط بحرانی قرار گرفته 
است به شکلی که هم میزان و هم سایز 

ماهیان تجاری کاهش یافته است.
۱۱۲ کشتی صید ترال سالی 

۱۸۰۰ تن ماهی صید می کردند

صدیقی به صید ترال اشاره کرد و 
گفت: ۱۱۲ کشتی صید ترال که مجوز 
داشــتند و قرار بود ۲۰۰ کشــتی دیگر 
هم به آنها اضافه شــوند، هر روز ۱۰ تن 
ماهی صید می کردند و در سال ۱۸۰ روز 
مجوز صید داشتند که عملًا سالی ۱۸۰۰ 

تــن ماهی صید می کردند و در مجموع 
این کشتی ها سالانه ۲۰۰ هزار تن صید 
داشتند که بررسی های انجام شده نشان 
داد ۸۰ درصــد در نوع ماهیانی که باید 
صیــد می کردند تخلف داشــتند و ۹۰ 
درصد هــم خــارج از محدوده های 

تعیین شده فعالیت می کردند.
کشتی های صید ترال حتی 

از دولت های ســابق ســوخت 
یارانه ای هم می گرفتند

ســمیه رفیعی، رئیس فراکسیون 
محیط زیست مجلس شورای اسلامی 
هم می گوید مجلس با صید ترال مخالف 
اســت وی با بیان اینکه مداخلات در 

حوزه محیط زیســت ســریع خود را 
نشان نمی دهد گفت: باید فعالیت های 
اقتصادی با ظرفیت ســرزمینی کشور 
متناسب باشد تا شاهد تخریب و نابودی 

محیط زیست نباشیم.
وی با ابراز اینکه پیش از ممنوعیت 
صید ترال در کشــور شاهد نارضایتی 
بسیاری از سوی جامعه صیادی محلی 

بودیم گفت: متأســفانه جاروب کردن 
کل منابع آبزی دریا توسط کشتی های 
صید ترال موجب شــده بود که ضمن 
نابودی ذخایر آبزیان کشــور، شــاهد 
نارضایتی صیادان محلی باشیم به شکلی 
که بسیاری از آنها در تماس های مکرر با 

فراکسیون محیط زیست مجلس اعلام 
می کردند که شغل و معیشت آنها عملًا 
از بین رفته اســت.رئیس فراکســیون 
محیط زیســت مجلس بــا بیان اینکه 
سازمان متولی امر یعنی سازمان شیلات 
عملًا سیاســت گذار، ناظر و پیمانکار 
صید ترال شــده بود، گفت: متأسفانه 
کشتی های صید ترال صنعتی علی رغم 

مخالفت های مردم و بعضاً مســئولان 
همچنان به کار خــود ادامه می دادند و 
در آخرین دستور، مقامات مسئول تنها 
۴۸ ساعت توانستند جلوی فعالیت های 

آنها را بگیرند.
به گفته وی کشتی های صید ترال 
تخریب محیط زیست را طوری به اسم 
اشتغال زایی و نیاز کشور جلوه می دادند 
که حتی از دولتهای ســابق ســوخت 
یارانه ای هــم می گرفتند این در حالی 
است که صیادان محلی به دلیل نابودی 
ذخایر ماهیان مجبور بودند سوخت آزاد 
بزنند و فرســنگ ها داخل دریا بروند و 

سرآخر هم دست خالی برگردند.
رئیس فراکســیون محیط زیست 
مجلس با اشاره به اینکه فراکسیون محیط 
زیست مجلس میان تمام فشارها با تکیه 
بر بنیه کارشناسی و استدلال های علمی 
توانست سرانجام ممنوعیت ۲ ساله ای 
از آذر ۹۹ بر فعالیت کشتی های صنعتی 
صید تــرال اعمال کند، اضافه کرد: این 
در حالی است که فشارهای فراوانی از 
ســوی مافیای صید ترال در این مدت 
به ما وارد شــد ولی فراکسیون محیط 
زیســت زیر این فشارها سر خم نکرد 
و موفق شدیم همچنان این ممنوعیت 

را حفظ کنیم.
وی تصریح کرد: تماس های فراوان 
و تقدیر و تشــکرهای متعدد صیادان 
محلی مبنی بر افزایــش صید و بهبود 
وضعیت دریا در این مدت نشان داد که 
توقف صید ترال کاملًا بجا و درســت 
بوده و ذخایر آبزیان در حال احیاست. 
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 
با بیان اینکه مؤسسه تحقیقات شیلات 
مکلف بود در این مدت نسبت به پایش 
وضعیــت ذخایر آبزیان خلیج فارس و 
دریای عمان اقــدام و گزارش خود را 
برای تصمیم گیری های بعدی ارائه کند، 
گفت: متأسفانه تاکنون هیچ گزارشی در 

این خصوص واصل نشده است.
مافیا به هــر دری می زند تا 

صید ترال را دوباره احیا کند
وی با تأکید بر اینکه منفعت مافیای 
ترال قطع شــده اســت و حالش اصلًا 
خوب نیســت و به هر دری می زند تا 
صید ترال را دوباره احیا کند، خاطرنشان 
کرد: بر اساس توافق انجام شده قرار بود 
کشتی های صید ترال صید میان آبی در 
آب هــای دور دریای عمان را با نظارت 
کامل ســازمان شــیلات آغاز کنند که 

علی رغم تأمین ۷۰ میلیارد تومان برای 
پرداخت حق عضویت کنوانسیون های 
بین المللی برای دریافت مجوز صیادی 
در آب های اقیانــوس هند، حتی یک 
کشتی از این کشتی ها این فعالیت را آغاز 
نکردند و همچنان به دنبال این هســتند 
که مجوز مجدد صید صنعتی ترال را در 

آب های سرزمینی بگیرند.
مجلس اجازه چپاول و غارت 

ذخایر آبزیان کشور را نمی دهد
رفیعــی خطاب بــه مافیای صید 
ترال گفت: این پنبــه را از گوش خود 
بیرون کنید که فراکسیون محیط زیست 
مجلس مجــدداً اجازه چپاول و غارت 

ذخایر آبزیان کشور را به شما بدهند
رئیس فراکســیون محیط زیست 
مجلس متذکر شد: علی رغم ادعاهای 
کــذب مافیای تــرال مبنی بــر تأمین 
بخش اعظمی از خوراک طیور توسط 
فانوس ماهیان صیدشــده توسط آنها، 
آمارهای مســتند ما نشان می دهد تنها 
حدود ۱۰ درصد خوراک طیور کشور 

از فانوس ماهیان تأمین می شود.
پرورش  پرســود  صنعت 
ماهی در قفس و چالش های پیش 

رو
در حــال حاضر محیط زیســت 
پیشــنهاد پرورش ماهی در قفس را به 
جــای صید ترال داده اســت. هر چند 
صنعت نوین و پرســود پرورش ماهی 
در قفس با رویکرد ایجاد فرصت تنفس 
برای دریا، احیای زیستگاه ها و باز تولید 
ذخایر آبزیان دریایی مطرح شده، امروز 
در چنبره ای از مشکلات مختلف گرفتار 
شــده و فعالان این عرصه برای بهبود 
وضع، چشم امید به حمایت دولت دارند. 
کارشناس می گویند؛ کمبود متخصص 
در دامپزشکی، نداشتن آزمایشگاه، دارو 
و واکسن از مشکلاتی است که صنعت 
پرورش ماهی در قفس با آن روبرو است 
و سازمان شیلات ایران باید با استفاده از 
تجربه کشورهای دیگر اقدام به برگزاری 
دوره های آموزشی مهم و قابل توجهی 
برای کارشناسان این بخش برگزار کند 
زیرا این صنعت نیازمند سرمایه گذاری 
انسانی در استان های جنوبی و شمالی 
که با دریا و ماهی آشنایی دارند، است. 
حــالا باید منتظر ماند و دید زور دولت 
به مافیای صید ترال می رسد و چگونه 
پرورش ماهــی در قفس جایگزین آن 

خواهد شد.

از خطر انقراض آبزیان تا برنامه پرورش ماهی در قفس؛

زور دولت به مافیای
 صیـد تـرال می رسد؟

نماینده مجلس می گوید، مافیا به هر دری می زند تا صید ترال را دوباره احیا کند، اما محیط زیست اعلام کرده
 به هیچ عنوان مجوز این نوع صید را نمی دهد و پرورش ماهی در قفس باید مورد توجه قرار گیرد.

گروه اقتصادی -  در سال جاری 
روش صدور جواز کسب تغییر کرده 
که انتقاداتی از ســوی اصناف به دنبال 
داشته و اسناد موجود نیز نشان می دهد 
که سوء استفاده هایی در روش جدید 

صورت می گیرد.
رونــد صدور جواز کســب به 
این شــکل بوده که تاکنون اتحادیه ها 
درخواست متقاضی را دریافت و اسناد 
شامل سند ملکی یا اجاره نامه و غیره را 
بررسی می کردند. وقتی پرونده در حال 
تشکیل بود بازرس یه واحد متقاضی 

مراجعــه می کرد و مطابــق کاربرگ 
ملزومات عضو اتحادیه شدن، دوربین، 
شرح فعالیت، نوع فعالیت، محل واحد 
صنفی، اهلیت فرد، متراژ، نبود تداخل 
صنفی و غیره را بررسی می کرد و این 
گــزارش به هیئت مدیره اتحادیه ارائه 
می شد. این گزارش و اسناد قبلی مبنای 
تصمیم گیــری قرار می گفتند و در ۹۵ 
درصد مــوارد موافقت و پروانه صادر 

می شد.
اما از ابتدای امســال و در راستای 
اجرای قانون تسهیل صدور مجوزهای 

کسب و کار که در سال ۱۴۰۱ تصویب 
شــد، مجوزهای صنفی به درگاه ملی 
مجوزها متصل شــدند. بر اساس این 
قانون دیگر نیازی به حضور متقاضیان 
وجود ندارد و خدمات به صورت غیر 

حضوری ارائه می شود.
اما مســئولان صنفــی با کلیت 
طرح مخالفتی ندارند، اما انتقاداتی به 
ایــن روش جدید وارد می کنند. علت 

این انتقاد طبق گفته های مسئولان نفی 
حذف یا تضعیف جایگاه اتحادیه  ها و 
تشکل های مرتبط با اصناف و همچنین 

عملکرد ضعیف این سامانه است.
یکی از مــواردی که مورد انتقاد 
اصناف بوده، این اســت که در گذشته 
افراد بــرای ورود به یک صنف، ملزم 
بودنــد تــا آن حرفه را بــه صورت 
کامــل بیاموزنــد و بعد آغــاز به کار 

کنند و در بعضی از رســته ها، قانون، 
درخواســت دهندگان مجوز را ملزم 
به دریافت تاییدیه از ســازمان فنی و 
حرفه ای می کرد. در برخی از رسته های 
دیگر هم برخی از اتحادیه ها هم برای 
ســنجش دانش درخواســت دهنده، 
مطابق قانون، کمیســیون فنی برگزار 
می شــد. امــا در درگاه جدید چنین 
حالت هایی در نظر گرفته نشده و افراد 

بدون محــک، می توانند از اتحادیه ها 
مجوز دریافت کنند.

مورد دوم این است که در روش 
جدیــد مدارک متقاضــی به صورت 
فیزیکی توســط اتحادیــه دریافت 
نمی شود و این مدارک در حال حاضر 
در سامانه بارگذاری می شود. مسئولان 
صنفــی معتقدند هر کســی می تواند 
روی ملکی که می داند در حال حاضر 

خالی ست مدارکی را جعل و آماده کند 
و صاحب ملک را دچار دردســرهای 
حقوقی بعــدی کند. انتقاد ســوم به 
روش جدید هم این است که در روال 
ســابق، اتحادیه ها قبل از صدور جواز 
بازرسی های لازم را انجام می دادند، اما 
طبق قانون جدید، این بازرسی باید پس 

از صدور جواز انجام شود.
بر اســاس اطلاعاتی کــه اتاق 
اصناف در اختیار ایســنا قرار داده، در 
رویه جدید نمونه هایی از سوء استفاده 
دیده می شود. برای مثال این اسناد نشان 

می دهد قرار اســت برای یک محل با 
کدپســتی مشخص، ۲۸ پروانه کسب 
در رســته های مختلف شامل عرضه 
انواع کالا و خدمات در فروشگاه های 
مجــازی، خرید، فروش و حق العمل 
کاری انواع خودروهای ســبک، دفتر 
عمده فروش آهن و غیره صادر شود. 
همچنین در مواردی برای یک کد ملی 

چندین پروانه صادر شده است.
حال باید دیــد چه راهکارهایی 
برای جلوگیری از این ســوء استفاده 

اندیشیده خواهد شد.

سوءاستفادهدررویهجدیدصدورپروانهصنفی

در حال حاضر محیط زیست پیشنهاد پرورش ماهی در قفس را به جای صید ترال داده است. هر 
چند صنعت نوین و پرسود پرورش ماهی در قفس با رویکرد ایجاد فرصت تنفس برای دریا، 
احیای زیستگاه ها و باز تولید ذخایر آبزیان دریایی مطرح شده، امروز در چنبره ای از مشکلات 
مختلف گرفتار شده و فعالان این عرصه برای بهبود وضع، چشم امید به حمایت دولت دارند.

تمرکزمنطقهبررویایران!
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